

广东龙门南昆山省级自然保护区
中国科学院华南植物园

中国·南昆山蜻蜓

Dragonflies of Nankunshan, China

崔晓东 吴宏道 陈红锋 张应扬 主编



中国林业出版社



中国·南昆山蜻蜓
Dragonflies of Nankunshan. China

崔晓东 吴宏道 陈红锋 张应扬 主编

中国林业出版社

图书在版编目 (CIP) 数据

中国·南昆山蜻蜓 / 崔晓东等主编. -- 北京: 中国林业出版社, 2014.7

(广东龙门南昆山省级自然保护区生物多样性系列丛书)

ISBN 978-7-5038-7535-9

I. ①中… II. ①崔… III. ①蜻蜓目—惠州市—图集 IV. ①Q969.22-64

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2014) 第 128813 号

中国·南昆山蜻蜓

崔晓东 吴宏道 陈红锋 张应扬 主编

出版发行: 中国林业出版社

地 址: 北京西城区德胜门内大街刘海胡同 7 号

策划编辑: 王 斌

摄 影: 吴宏道

责任编辑: 刘开运 李春艳 王春萍

装帧设计: 百彤文化传播公司

印 刷: 北京雅昌彩色印刷有限公司

开 本: 175mm × 215mm 1/16

印 张: 14

字 数: 100 千字

版 次: 2014 年 7 月第 1 版 第 1 次印刷

定 价: 228.00 元 (USD 45.99)

广东龙门南昆山省级自然保护区生物多样性系列丛书

编委会



主任：周仲珩 陈红锋

副主任：崔晓东 张应扬

委员：陈红锋 周仲珩 张应扬 崔晓东 吴宏道
吴章文 刘景山 曾锦东

《中国·南昆山蜻蜓》

编委会



主编：崔晓东 吴宏道 陈红锋 张应扬

摄影：吴宏道

委员：崔晓东 吴宏道 陈红锋 张应扬
钟奇锋 钟文超 张卓洲 李冠明
黄小光

鸣 谢



感谢中国科学院武汉水生生物研究所蜻蜓分类专家张浩淼
博士提供蜻蜓名录

序

蜻蜓是重要的观赏昆虫，自古以来就受到人们的喜爱。宋代诗人杨万里的“小荷才露尖尖角，早有蜻蜓立上头”和唐代诗人杜甫的“穿花蛺蝶深深见，点水蜻蜓款款飞”等诗句早已脍炙人口。蜻蜓又是重要的环境指示物种，许多种类只在洁净环境生存。蜻蜓与生态环境息息相关。

南昆山位于广东省惠州市龙门县西南部，是惠州市最早建立的省级自然保护区之一，保存有 18 万亩完好的南亚热带常绿阔叶林，森林覆盖率达 95%，被誉为“北回归线上的绿洲”。本书记录了南昆山蜻蜓 155 种，约占全国蜻蜓种类的四分之一。这从侧面反映了南昆山丰富的生物多样性，也是对南昆山优美的森林生态环境最好的诠释。目前，南昆山已成为全国重要的蜻蜓栖息地，每年吸引大批国内外蜻蜓研究专家和爱好者到此考察。

本书于 2013 年由广东南昆山省级自然保护区组织编写，惠州市摄影师吴宏道提供了全部蜻蜓图片。本书用 200 多幅精美的生态照片，表现了蜻蜓矫健的身姿、绚丽的色彩和其形态特征，同时标明了每种蜻蜓的性别、中文名和拉丁学名，为广大读者在欣赏美丽蜻蜓图片的同时了解蜻蜓分类知识提供了重要参考。希望藉本书的出版，让更多人了解南昆山，热爱大自然，保护生物多样性，共同维护我们赖以生存的自然环境。

周仲珩

2014 年 3 月

FOREWORD

Dragonfly is one of the most important ornamental insects that has long been receiving the admiration from people since ancient times. Many poems about dragonfly are on everybody's lips, such as Song dynasty poet Yang Wanli's "Little lotus just reveals its little tiny top, dragonfly has been early flying over it" and Tang dynasty poet Du Fu's "Butterflies showing in the flowers; tapping water, lightly flying in the river." Besides, dragonflies are also as important indicators for the environment, many of which only survive in unpolluted habitats.

Nankunshan is located in the southwest of Longmen County, Guangdong Province. And is the earliest provincial nature reserves of city, preserving 180,000 mu of south subtropical evergreen broad-leaved forests, with a forest coverage rate of 95%. Crowned as the "Oasis of the Tropic of Cancer". This book records 155 species of dragonflies in Nankunshan, accounting for approximately a quarter of the total Chinese dragonfly fauna, reflecting the rich biodiversity in Nankunshan. This also well interprets the beautiful forest environment of Nankunshan. Nowadays, Nankunshan has become an important habitat for dragonflies, attracting a large number of dragonfly experts and enthusiasts from both at home and abroad.

This book was edited under the organization of the Nankunshan Provincial Nature Reserve in Guangdong of 2013. All dragonfly pictures were provided by the photographer that Wu Hongdao in Huizhou. Over two hundred pieces of exquisite eco photos were carefully selected for this book, exhibiting the dragonfly vigorous figure, brilliant colors and other morphological characteristics. Includes a lot of informations, for example, the gender, Chinese name, and Latin name for each dragonfly is well provided as key reference for readers to better understand the dragonfly classification, while appreciating the beautiful pictures. It is hoped that with the publication of this book, more and more people would come to know Nankunshan, and care more about the nature, joining hands in protection of the biological diversity and preservation of the natural environment we have been relying on.

Zhou Zhongheng
March 2014



南昆山保护区管理处





南昆山最高峰天堂顶远眺





南昆山常绿阔叶林





南崑山蜻蜒生境





南昆山蜻蜓生境





南昆山蜻蜓生境

更多书籍、音像全本请在线购买：www.cntongbook.com